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El municipi menorquí de Ferreries va congregar 
el passat 7 de maig el Consell Executiu de la 
Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears. 

A la reunió, s’hi convidaren tots els batles de Me-
norca i, a més, es va rendir un petit homenatge a 
tres persones que han format part d’aquest òrgan de 
govern: Ramon Orfila, exbatle des Mercadal; Llorenç 
Brondo, exbatle de Ciutadella, i Miquel Ferrer, exbat-
le d’Alcúdia.
Primerament, el president, Joan Ferrà, va informar 
els membres del Consell Executiu de la signatura del 
Pacte dels Batles a Brussel·les el 5 de maig per part 
de quatre ajuntaments balears: Puigpunyent, Sant 
Lluís, Santa Maria del Camí i Santa Eugènia. El Pacte 
dels Batles és una iniciativa que pretén donar solu-
cions locals a la lluita contra el canvi climàtic. Així, els 
municipis signants es comprometen a acatar un pla 
d’acció que preveu iniciatives per reduir les emissions 
de diòxid de carboni i engegar projectes que fomen-
tin l’estalvi energètic. D’altra banda, els membres de 
la FELIB aprofitaren l’avinentesa per transmetre als 
polítics europeus la necessitat que la Unió Europea 
subvencioni el 100% dels projectes si realment el 
que volen és engrescar els ajuntaments a involucrar-
se en aquest tipus d’iniciatives, que són actualment 
la primera prioritat de la Comunitat Europea.
D’altra banda, es constituí la comissió per treballar 
en el desenvolupament del Pacte Local, després que 

la FELIB i la Conselleria d’Interior, Innovació i Justí-
cia en signassin el protocol. Aquest document esta-
bleix els principis generals per poder desenvolupar el 
Pacte Local, el marc general i la metodologia per de-
terminar les competències i les delegacions compe-
tencials dels municipis segons els principis d’una ve-
ritable autonomia i suficiència financera. Per al 2010, 
la comissió s’ha fixat l’objectiu de definir les bases 
del futur Estatut d’autonomia local, que bàsicament 
ha de dilucidar les competències dels municipis i el 
finançament local. Aquesta comissió tindrà com a 
presidenta Pilar Costa, i el vicepresident serà Joan 
Ferrà Martorell. A més, la comissió també estarà for-
mada per 14 vocals, dels quals set són membres de 
la FELIB: Selva, Maó, Sóller, Esporles, Sant Joan de 
Labritja, Marratxí i Palma. 
Així mateix, els assistents volgueren revisar la situa-
ció de l’Ajuntament de Sant Antoni de Portmany i el 
Decret llei 1/2010, més conegut com a Decret de sa 
Coma, el qual, segons estima l’Ajuntament, envaeix 
clarament les competències municipals. La FELIB va 
presentar al Parlament de les Illes Balears un acord 
adoptat pel Consell Executiu en què manifestava el 
seu suport a les revindicacions del municipi de Sant 
Antoni. A la reunió, el representant de Sant Antoni, 
Vicent Costa, volgué agrair la intervenció de la FE-
LIB, perquè en opinió seva «ha contribuït a resoldre 
la problemàtica de manera favorable al municipi». 

FERRERIES ACULL EL CONSELL EXECUTIU I DEMANA ALS GRUPS PARLAMENTARIS 
QUE CONSENSUÏN AMB ELS AJUNTAMENTS ELS PROJECTES DE LLEI 

Els municipis també revisaren la situació del Decret de sa Coma i constituïren la 
comissió per treballar en el desenvolupament del Pacte Local



23 · ABRIL
Visita de la Fundació del Banc de Sang i Teixits de les Illes Ba-
lears, presidida pel Dr. Josep Muncunill, per exposar l’evolució 
de les donacions a les Illes Balears i la taxa de donació per 
municipi. Va informar de quines serien les possibles estra-
tègies per augmentar les donacions i es va posar a disposició 
dels municipis.

A G E N D A
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 20 · ABRIL

Jornada «L’obligació de rendició del compte general a la Sindi-
catura de Comptes de les Illes Balears», coordinada per la FE-
LIB i la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears. Adreçada 
a batles, secretaris i interventors, tècnics comptables muni-
cipals i del Departament de Cooperació Local, a la jornada hi 
va haver uns quaranta assistents. L’objectiu era informar els 
ajuntaments, entre altres temes, de l’obligació de rendició del 
compte general de l’entitat local.

Jornada «Transparència en el servei públic a la ciutadania», 
coordinada per la FELIB i la Direcció General de Qualitat dels 
Serveis sobre l’ús de l’índex de transparència dels ajunta-
ments (ITA). El debat va ser a càrrec de Jaume Viñeta, expert 
en organització de l’Ajuntament de Sabadell, municipi que 
utilitza l’índex de transparència de la fundació Transparència 
Internacional (TI). Mitjançant l’ITA, se cerca propiciar una 
major aproximació dels ajuntaments a la ciutadania i fomen-
tar l’augment de la informació que rep de les corporacions 
locals.

 14 · ABRIL
Reunions entre la FELIB, el Departament de Carreteres del 
Consell de Mallorca, la Conselleria de Salut i Consum, la 
Conselleria de Medi Ambient i Mobilitat, l’EMT, el Consorci 
de Transports i els ajuntaments d’Esporles, Estellencs, For-
nalutx, Valldemossa, Sóller, Deià i Palma. L’objectiu és donar 
solucions al tema dels accessos amb els mitjans de transport 
a l’hospital de Son Espases. Fins ara, la feina que s’ha fet és 
molt fructífera i amb això s’espera que aquest nou hospital 
sigui accessible per a tothom.

 12 · MAIGi

A més, també es va parlar del projecte de la llei del 
sòl, després que Unió Mallorquina registràs la seva 
proposta al Parlament. La FELIB va treballar entre el 
2008 i el 2009 en l’avantprojecte d’aquesta llei per 
mitjà d’una comissió interna integrada per represen-
tants dels municipis illencs i membres de la Conse-
lleria de Mobilitat i Ordenació del Territori, que va in-
tentar resoldre i esclarir els articles que presentaven 
alguna problemàtica per als ajuntaments. Ara, davant 
la presentació d’un nou projecte de llei, la FELIB ha 
enviat una petició a la presidenta del Parlament de les 

Illes Balears, Aina Rado, i a tots els grups parlamen-
taris per exigir que els ajuntaments puguin presentar 
i debatre les seves al·legacions abans d’iniciar-ne la 
tramitació parlamentària.
Finalment, el Consell Executiu va debatre sobre el 
ROC del Consell de Mallorca, el qual actualment està 
en fase de modificació. La FELIB té representants a 
diferents comissions del Consell de Mallorca i, per 
aquest motiu, ha tramitat una petició a la institució 
perquè sigui informada dels canvis del seu reglament 
intern.
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L’Institut per a l’Educació de la Primera Infància i la FELIB organitzen la primera mostra de 
productes per a l’equipament d’escoletes d’educació infantil
L’Institut per a l’Educació de la Primera Infància (IEPI) de la Conselleria d’Educació i 
Cultura duu a terme el pla de creació i consolidació d’escoletes de les Illes Balears, que 
suposarà obrir nous centres d’educació infantil per a infants de 0 a 3 anys a les Illes Ba-
lears. Es preveu que en un període de dos anys s’inauguraran prop de 55 nous centres 
que necessitaran ser equipats abans d’entrar en servei. La FELIB ha col·laborat i ha fet 
de nexe entre l’IEPI i els ajuntaments per estudiar propostes d’empreses que vulguin 
presentar els seus productes per a escoletes d’educació infantil. Així, els dies 21 i 22 
d’abril de 2010 tingué lloc una mostra de mobiliari i complements a l’escoleta municipal 
de Sencelles, amb l’objectiu que tots els ajuntaments de la nostra comunitat autònoma la 
poguessin visitar i informar-se de l’oferta actual de productes que s’ofereixen per equipar 
les aules per a infants de 0 a 3 anys.

La FELIB subscriu convenis amb Ràdio i Televisió de Mallorca i amb l’Institut Balear de la 
Dona
El 30 d’abril la FELIB i Ràdio i Televisió de Mallorca signaren un conveni de col·laboració 
per posar en marxa un arxiu audiovisual que recopili totes les notícies dels pobles de 
Mallorca mitjançant la creació d’un projecte web. Així, la Federació d’Entitats Locals 
i RTVM desenvoluparan un primer projecte per crear un enllaç directe entre els llocs 
web dels diferents ajuntaments de Mallorca i el web de RTVM que permetrà accedir a 
un arxiu de notícies de cada municipi aparegudes tant a la ràdio com a la televisió.
D’altra banda, l’11 de maig, la FELIB va subscriure un protocol interinstitucional amb 
l’Institut Balear de la Dona per detectar, atendre i prevenir la violència de gènere. 
Aquesta protocol permetrà que les entitats signants s’impliquin en la lluita contra 
aquesta xacra social.

La FELIB presenta al Parlament de les Illes Balears un acord en defensa de l’autonomia mu-
nicipal arran de la problemàtica sobre el Decret de sa Coma
Davant la problemàtica sorgida pel Decret llei 1/2010, en vigor des del 28 de març de 
2010, que ordena el sistema general d’equipaments i infraestructures a la zona de sa 
Coma, territori situat entre els municipis de Sant Antoni de Portmany i Santa Eulària 
des Riu, la FELIB va voler mostrar el seu suport a les reivindicacions de l’Ajuntament 
de Sant Antoni, segons el qual aquest decret envaeix clarament les competències mu-
nicipals. Per aquest motiu, el 26 d’abril la FELIB va presentar al Parlament de les Illes 
Balears un acord adoptat pel Consell Executiu en què prenia posició a favor de les re-
vindicacions del municipi de Sant Antoni per la defensa de l’autonomia municipal. Cal 
tenir present que, amb tot plegat, aquesta problemàtica era molt complicada, perquè el 
decret afectava també altres municipis, especialment Llucmajor.

La consellera de Turisme del Govern balear i la consellera de Territori del Consell de Mallor-
ca es reuneixen amb la FELIB
Joana Maria Barceló va exposar al Consell Executiu la nova estratègia turística que 
vol adoptar el Govern i com es pretén implicar-hi els municipis. Va defensar que les 
destinacions competents són el millor producte turístic i que els municipis tenen un pa-
per molt important en aquest sentit. No obstant això, va lamentar una pèrdua lenta de 
competitivitat en el sector, una ocupació més baixa i un creixement de l’estacionalitat 
preocupant que, alhora, repercuteix en una baixa reinversió en els establiments. Final-
ment, va afegir que el model de futur és el que es basa en la rehabilitació del que ja està 
construït fins ara. Així mateix, la consellera Maria Lluïsa Dubon es reuní amb els mem-
bres de la Comissió Permament de Mallorca per informar-la sobre la negociació amb 
les diferents forces polítiques per suprimir les ART i va demanar l’opinió dels municipis 
sobre aquesta qüestió.

A G E N D A
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üestionaris als membres de la FELIB
Josep Carreres Coll és el batle del municipi menorquí de 
Ferreries i recentment ha estat designat vicepresident 
segon de la FELIB en substitució de Ramon Orfila Pons, 
exbatle des Mercadal, després que fos nomenat president 

de la Comissió Balear de Medi Ambient. En aquest qües-
tionari ens comenta com afronta el nou càrrec dins la FE-
LIB i quin és el seu parer sobre els principals problemes 
dels municipis.

Q

AJUNTAMENT DE FERRERIES
Josep Carreres Coll

1. Com heu assumit, des de la perspectiva de treball, la vicepresidència 
segona de la FELIB?
He assumit aquest servei amb responsabilitat. Totes les persones que de ma-
nera vocacional ens trobam en un ajuntament i en el món del municipalisme 
estic segur que intentam fer feina de manera honesta i per al bé dels nostres 
pobles. Som conscient, però, que no arribaré a omplir el buit que ha deixat el 
meu antecessor i amic, Ramon Orfila.

2. Quines activitats que duu a terme 
la FELIB remarcaríeu?
Sobretot, la complicada tasca de co-
ordinar tots els ajuntaments i la tasca 
de treballar en el difícil art d’intentar es-
tablir línies de consens entre batles de 
diverses ideologies. La FELIB no tindria 
raó de ser sense la voluntat unànime 
dels seus membres de convertir-se en 
un fòrum de debat, de revisió i de ge-
neració de propostes, amb la finalitat 
clara de fer sentir la veu del municipa-
lisme en la societat i en les altres admi-
nistracions.

3. I què podríeu fer ressaltar de les 
activitats del vostre Ajuntament?
A part de la gestió dels serveis muni-
cipals en tots els àmbits d’actuació, 
sempre dic que em sent molt orgullós 
de treballar en un ajuntament que des 
de fa molts anys prioritza de forma cla-
ra el servei a les persones. De recursos 
econòmics, en tenim pocs, però les 
agendes culturals, educatives i socials 
sempre estan plenes a vessar i, Ferre-
ries, en aquest sentit, és un poble par-
ticipatiu i solidari. Aquesta és la nostra 
gran riquesa.

Web: www.ajferreries.org

batle de Ferreries i
vicepresident segon de la FELIB

4. Quines mancances presenta el vostre mu-
nicipi?
El fet de ser històricament un poble que ha op-
tat, a consciència, per ser proteccionista en 
l’àmbit urbanístic i que ha procurat un creixe-
ment equilibrat i sostenible, ha determinat que 
les línies d’ingressos siguin escasses. Tenim 
pocs recursos i poc patrimoni, però ho duim 
amb dignitat. No ens agraden els plors i els 
planys i procuram percebre que el got sempre 
està mig ple i no mig buit i convertir les man-
cances en oportunitats.

5. Com veis la resta de municipis de l’illa?
Tots tenim una mica l’ai al cor. Són moments de 
dubtes, incerteses i dificultats. Però no podem 
permetre que la crisi ens venci. La dimensió terri-
torial de Menorca és l’adequada per intentar ca-
minar els uns i els altres junts, de la mà. Hem de 
consensuar i prioritzar línies d’actuació i sempre 
amb esperit comunitari i col·lectiu, defugint les ri-
valitats i les individualitats. Hem de ser imaginatius 
i cercar la manera de complementar-nos, aportant 
cada poble les seves fortaleses per l’interès comú 
de Menorca. Ànim, que el món no s’esfondra! 


